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 تصور مي كنم رس�يدن به يك راهبرد درس�ت در برابر 
جنگي كه اكنون ميان ما و اس�رائيل و به يك معنا ميان 
ما و اردوگاه غرب درگرفته است، اول از همه مستلزم آن 
است كه مختصات اين جنگ و لايه هاي پيدا و پنهان آن 
را به درس�تي ببينيم. همين الان )يك شنبه 25خرداد( 
كه من با شما در تحريريه روزنامه و اتاق مصاحبه صحبت 
مي كنم، صداي پدافند و ش�ليك به واضح ترين ش�كل 
ممكن شنيده مي شود. خب اين يك لايه اي از جنگ است 
كه ما مي بينيم يا مي شنويم اما مي خواهم ببينم صورت 

كلي تر اين جنگ كه ما را امروز دربرگرفته چيست؟ 
جنگ هاي ام��روزي در دنيا، جنگ ه��اي تركيبي اس��ت؛ تركيبي از 
راهبردها، صحنه ها و عرصه هاي نبرد. سازمان ناتو به عنوان خط مقدم 
مقابله با جبهه انقاب اس��امي، پش��تيبان اصلي رژيم صهيونيستي 
است)اعضاي ناتو، امريكا، انگلستان، فرانسه و آلمان(. شما ديديد در 
22ماه نبرد غزه هم 26كشوري كه رس��ماً اعام كردند و در حمايت 
از رژيم صهيونيس��تي نيرو فرس��تادند، عمدتاً اعضاي ناتو هس��تند. 
ناتو بدون اينكه رژيم صهيونيستي عضو آن باش��د، خود را موظف به 
دفاع از اس��رائيل مي داند. ناتو از ابتداي 2023 به مدت 10س��ال به 
32كشور عضو خودش تكليف تعيين كرده كه سازوكار جنگ و دفاع 
در عرصه شش��م را آماده كنند. مي دانيد كه عرصه اول زمين اس��ت، 
عرصه دوم دريا، عرصه س��وم هوا، عرصه چهارم فض��ا، عرصه پنجم 
فضاي مجازي و سايبري و عرصه ششم ذهن انسان. تكليف كرده كه 
 نيروي ششم براي جنگ و دفاع در حوزه جنگ شناختي راه بيندازند.

 Cognitive War Force، يعني در 10س��ال پيش رو از ابتداي 
2023 تمام��ي اعضا وظيف��ه دارند س��اختار را بازمهندس��ي و تمام 
داش��ته هاي خودش��ان از نيروي انس��اني تا س��اختمان ها را با يك 
بازمهندسي حساب ش��ده مهياي ش��كل گيري نيروي ششم كنند. 
10سال قبل هم تكليف چه بود؛ راه اندازي سازوكار جنگ و دفاع در 
عرصه پنجم يعني فضاي مجازي. شما ديديد در سه سال آخر اين دهه 
با زدوبند پشت پرده اي كه ناتو با سازمان بهداشت جهاني انجام داد، 
درباره كرونا دست به بزرگنمايي زدند و به واسطه وحشتي كه از قبل 
بزرگنمايي كرونا انجام دادند، فضاي مجازي را به جزئي از زندگي مردم 
دنيا بدل كردند، در حالي كه تا 5/5س��ال پيش عمدتاً در كشورهاي 
غربي حتي افراد براي دسترسي به فضاي مجازي بايد به سن قانوني 
مي رس��يدند. اين طور نبود كه بي محابا به فضاي مجازي دسترس��ي 
داشته باشند اما در دوران كرونا تمام آموزش ها از مقطع پيش دبستاني 
تا دانشگاهي به سمت آموزش هاي مجازي رفت، سمينارها، وبينار شد. 
ماقات سران و گردهمايي ها ويدئوكنفرانسي شد. همين اتفاق باعث 
شد بخش قابل توجهي از جمعيت مردم دنيا به فضاي مجازي سرازير 
شود. الان ش��ما مي بينيد اگر مثاً كس��ي بعد از 24ساعت به فضاي 

مجازي دسترسي پيدا نكند، انگار كاري نكرده است. 
 ش�ما مي گوييد امروز غرب وارد عرصه شش�م يا ذهن 
انسان شده است. در همين چند روز هم مي بينيم كه به 
موازات همين نبرد چقدر فضاس�ازي رواني انجام شده 

است. ابزارها در جنگ شناختي چيست؟
اولين ابزار رسانه است. ما پنج نوع رس��انه داريم: ديداري، شنيداري، 
نوشتاري، سايبري، مجازي و شبكه هاي اجتماعي. دومين ابزار، هوش 
مصنوعي است. س��وم، بازيگران اين عرصه هستند؛ گروه هاي مرجع 
اجتماعي كه ما اصطاحاً به دو قش��ر اين افراد س��لبريتي مي گوييم 
اما در واقع همه اين گروه ها سلبريتي هستند كه هشت گروه را در بر 
مي گيرند؛ پولدارها و صاحبان صنايع، سياس��يون عاليرتبه و مطرح، 
نظاميان عاليرتبه بازنشسته، سرآمدان انواع هنرها، سرآمدان سينما، 
سرآمدان ورزش، اس��تادان دانشگاه، شعرا و نويس��نده ها و معلمان و 
روزنامه نگاران و اصحاب رس��انه ها و مجريان مع��روف تلويزيون. اين 
هشت گروه، گروه هاي مرجع اجتماعي و بازيگران جنگ هاي جديد 
هستند، يعني هم ابزار هستند و هم بازيگر. در اين جنگ، تركيبي از 
طيف نبرد نظامي وجود دارد كه از نبرد س��خت آغاز مي شود تا نبرد 
نرم كه جنگ رواني، س��ايبري، فضاي مجازي و شناختي است، البته 
اين وسط، جنگ اقتصادي و حقوق بين الملل و جنگ هاي پارتيزاني 
هم وجود دارد. ما در نب��رد اخيرمان با رژيم صهيونيس��تي تمام اين 
طيف ها را مي بينيم، يعني فقط يك بخش جنگ ما نبرد سخت است. 
الان- مصاحبه در روز سوم جنگ انجام شده است- رژيم صهيوني تمام 
عوامل و مزدورهاي خود را در داخل ايران به كار گرفته است. از دوش 
پرتاب و ريزپرنده ها استفاده مي كنند. خب همه هم ثابت شد، ديديد 
كه نيروي انتظامي و سپاه اطاعيه داد. وزارت اطاعات اطاعيه داد. در 
كنار اين نبرد، نبردهاي رسانه اي شروع شده است و فيلم ها، عكس ها و 
خبرهاي فيك را روانه شبكه هاي اجتماعي و ارتباطي مي كنند يا مثاً 
با يك دوش پرتاب، يك منبع انرژي را مي زنند و بعد به دروغ در رسانه 
مي گويند ما با موشك يا F35 زديم. پس تركيب اينها باهم نبرد ما را 

تشكيل مي دهد. واضح است كه در اين نبردهاي تركيبي، چهار عرصه 
نبرد- زمين، دريا، هوا و فضا- سخت است و دو عرصه نرم: فضاي سايبر 
و ذهن انسان، يعني باز هنوز غلبه با آن عناصر جنگ سخت است اما 
گرايش و هجمه بيشتر در عرصه نرم صورت مي گيرد. در عرصه جنگ 
نرم، رس��انه، هوش مصنوعي و گروه هاي مرجع تأثيرگذار هستند، با 

اين همه پايه همه اينها مردم است. 
 يعني استخوان بندي اين سه حوزه هم در نهايت به وفاق 

ختم مي شود؟
بله، در دنيا به ديپلماس��ي مردم محور، ديپلماسي عمومي مي گويند. 
الان در تم��ام وزارت خارجه هاي دنيا مجموع��ه اي را تا رده معاونت 
تعريف كرده اند به نام ديپلماس��ي عمومي، حتي سخنگوهاي وزارت 
خارجه ها را در دنيا در اكثر كشورها به اين مركز وصل كرده اند. ارتباط 
با افكار عمومي، با رسانه، با شبكه هاي اجتماعي و تمام ابزارهايي كه 
مي تواند در ارتباط با مردم باش��د. حالا در اين ديپلماسي عمومي از 
ابزارهاي ديگر هم اس��تفاده مي كنند، مثل آم��وزش زبان، ارتباطات 
فرهنگي، گردشگري و توريسم؛ هر چيزي كه بتواند حلقه وصل مردم 
باهم باش��د. در واقع ديپلماس��ي عمومي دو پايه دارد. يك پايه بحث 
قدرت نرم اس��ت كه دو تئوريس��ين معروف دارد كه غربي هستند به 
نام جين ش��ارپ و ژوزف ناي. اين دو مي گويند بعد از پيروزي انقاب 
اسامي بود كه ما ديديم آيت الله خميني، از مردم قدرت ساخت. حرف 
آنها اين است كه قبل از امام، ماهاتما گاندي اين كار را در هند كرده بود 
اما كار امام مؤثرتر و بزرگ تر بود، چون از مردم قدرت ساخت، بنابراين 
ما به فكر اين افتاديم كه تئوري قدرت ن��رم را مطرح كنيم. پايه دوم 
نظريه، سورمينگ است. سورمينگ يعني حركات هماهنگ يكسري 
اجزاي ريز كه در نهايت به ش��كل بزرگي مفهوم مي دهد مثل حركت 
پرنده ها روي هوا كه نقشي را ترسيم مي كنند يا حركت ماهي هاي ريز 
در آب كه شكل و رفتاري را به واسطه هارموني و مديريت اجزا پديد 
مي آورند. اين همان كاري اس��ت كه امام انجام داد و توانست اجزاي 
مردم را در كنار هم ق��رار دهد و تبديل به قدرت كند. جي ش��ارپ و 
ژوزف ناي بعد از نقش آفريني امام به اين فكر افتادند و مقوله اي به نام 
 »مردم به مثابه قدرت« را در تئوري هاي روابط بين الملل و حتي حوزه 
سياست- سياست داخلي و سياست خارجي- شكل دادند. الان تركيب 
قدرت سخت را در كنار قدرت نرم قرار داده  و گفته اند قدرت هوشمند. 
تركيب جنگ س��خت را در كنار جنگ نرم قرار داده  و گفته اند جنگ 
تركيبي يا هيبريدي. الان هر كدام از اي��ن مفاهيم، هم در حوزه هاي 
استراتژيك و راهبردي داراي تئوري است و هم صحنه هاي بين الملل 
و منطقه اي و حتي داخل كشورها. حالا مي گويند يك حزب سياسي و 
رجل سياسي موفق كسي است كه بتواند از همه اين حوزه ها در جاي 
خود اس��تفاده كند. امام)ره( بدون اينكه جايي آموزشي ديده باشد، 
بدون اينكه حزبي داشته باشد، با استخراج آموزه هاي الهي و قرآني- 
امام 83سال پيش كتابي نوشته اند كه بن ريشه انقاب اسامي را در 
آن آورده اند كه تماماً ريشه هاي قرآني دارد- به فضايي شكل دادند كه 
بعدها نظريه پردازهاي غربي متوجه لايه هاي آن شدند و تئوريزه اش 
كردند، هم در بحث قدرت نرم و هم در بحث سورمينگ يعني مديريت 
اجزا براي مفهوم بخش��يدن به رفتار اجزا. در قدم هاي بعد آمدند در 
دنيا گفتند حالا م��ا مي خواهيم رابطه بين دو كش��ور را برقرار كنيم. 
در گذشته قاعده اين بود كه استعمارگران دنيا مي رفتند در دنيا آدم 
يا طبقه اليت يا اليگارشي را سر كار مي آوردند و تمام سرمايه گذاري 
خود را بر آن فرد يا طبقه حاكم اعمال مي كردند اما اشكال كار اينجا 
بود كه بعد از يك مدت اين فرد يا طبقه حاكم زمين مي خورد و تمام 
سرمايه ها از بين مي رفت. اينها آمدند گفتند به جاي سرمايه گذاري 
بر فرد يا طبقه بياييم رابطه اجزا را باهم برق��رار كنيم: مردم با مردم، 
بنابراين به سورمينگ معنا دادند و ديپلماسي عمومي مأموريت رسمي 

وزارت خارجه ها و برخي ارگان هاي ديگر در دنيا شد. 
 اين اتفاق از چه زماني شكل گرفت؟ 

به طور سيستماتيك در دنيا از دو دهه پيش آغاز شده است. در گذشته 
در وزارت خارجه ها به ديپلماسي عمومي مجموعه ارتباطات مي گفتند 

كه به مجموعه رسانه و مردم اطاق مي شد. 
 10سال پيش مثلًا تصوير س�فير آلمان را در بازار تهران 
مي ديديم كه س�وار موتور ش�ده يا دارد در بازار بستني 

مي خورد. 
اصاً مأموريت سفير اين است، ضمن اينكه ارگان هاي ديگري هم در 
اين رابطه دخيل هستند. در اغتشاشات 3 سال پيش كه پايان عرصه 
پنجم و ورود به عرصه ششم بود، سفير انگلستان در مركز تهران وسط 
اغتشاش ها ديده شده بود. قبل از آن هم همين سفير در ناآرامي هاي 
مربوط به افزايش قيمت بنزين حضور داشت و وقتي آنجا ديده شده 
بود، گفته بود من مأموريت ديپلماسي عمومي دارم و طبعاً مي خواهم 
ببينم چه خبر اس��ت. الان در برخي كش��ورهاي غربي مثل امريكا و 
انگلس��تان، مجموعه آموزش زبان انگليس��ي مرج��ع اصلي راهبري 

ديپلماسي عمومي است. در بعضي جاها مثل تركيه مجموعه اي وجود 
دارد به نام رايزني گردشگري. رايزني فرهنگي سر جاي خودش قرار 
دارد، رايزني امور ديني سر جاي خودش، يك رايزني گردشگري هم 
دارند. بعضي جاها رايزني جذب امور نخبگان علمي دارند. ش��ما الان 
نگاه كنيد. كشورهاي غربي، همين رايزني را در تهران مستقر كرده اند 
و عوامل و شبكه هايي در سيستم دانشگاهي ما دارند و مغز دانشجويان 
ما را شست وش��و مي دهند و بعضاً نخبگان را تور و در كش��ور خود به 
عنوان تكنيسين استفاده مي كنند. تكنيسين كه مي گويم يعني شغل 
عالي به آن فرد نمي دهند و اج��ازه نمي دهند جلوتر برود، در حد يك 
كارراه انداز و تكنيسين از او استفاده مي كنند، نه يك راهبر و مدير. اين 

چهار بخش كه گفتم مجموعه اينها ديپلماسي عمومي مي شود. 
 آيا ما اين سال ها متوجه قدرت ديپلماسي عمومي بوده و 

از ظرفيت هاي آن استفاده كرده ايم؟
در كشور ما ارگان هايي متولي ديپلماسي عمومي در صحنه بين الملل 
هستند، نظير سازمان فرهنگ و ارتباطات اسامي كه زير نظر وزارت 
فرهنگ و ارشاد اس��امي فعاليت مي كند يا مجمع جهاني اهل بيت، 
مجمع تقريب مذاهب اس��امي، مجم��ع بيداري اس��امي يا برخي 
دانش��گاه هاي بين المللي مثل دانش��گاه بين المللي امام خميني در 
قزوين يا جامعه المصطفي العالميه يا جامعه الزهرا يا جامعه الرسول 
كه در حوزه دانشجويان، نخبه ها و طاب فعاليت مي كنند. ما معادل 
 Secretary همين ها را در امريكا داريم. امريكا مجموعه اي دارد به نام
State يا دبير دولت. ما در ايران به دبير دولت به اشتباه وزير خارجه 
مي گوييم. الان در امريكا جايگاه آق��اي روبيو در دولت، بعد از ترامپ 
اس��ت. روبيو دبير دولت اس��ت. اين دبير دولت چند وظيفه دارد كه 
يكي از آنها وزير خارجه است. وظيفه ديگر او مديريت دپارتمان هاي 
دولت اس��ت، يك وظيفه ديگر هدايت نهادهاي ديپلماس��ي عمومي 
است، به اضافه ابزارهاي آن. موضوع اين است كه گاهي نخبه هاي ما 
حتي استادان دانشگاهي عميق و ميداني مطالعه نمي كنند، بنابراين 
مي گويند سازمان فرهنگ و ارتباطات اسامي چيست. در حالي كه 
تمام سفارتخانه هاي دنيا رايزني هاي فرهنگي دارند. امروز مي گويند 
يك رابطه سياسي، نظامي و حتي امنيتي خوب بين دو كشور زماني 
دائمي و بادوام مي ش��ود كه دو پيوس��ت داشته باش��د: اول، پيوست 
مردمي و فرهنگي و دوم، پيوست اقتصادي، وگرنه اين رابطه به مويي 
بند خواهد بود. اگر آن پيوس��ت ها نباشد، حاكم كش��ور الف با حاكم 
كشور ب هر كدام جابه جا شوند، كل توافق و ارتباط روي هواست، ساما 
اگر ارتباطات مردمي برقرار شود، اين طور نخواهد بود، بنابراين توصيه 
مي كنند پيوس��ت مردمي در تمام ارتباطات بايد باشد و اين پيوست 
مردمي همان ديپلماسي عمومي است. ش��ايد قبل از 20سال پيش 
كس��ي اين كار را مي كرد، مي گفتند به س��فير فان كشور چه ربطي 
دارد، آمده است بين مردم، اين فرد دنبال جاسوسي است. براي چه با 
لباس شخصي از سفارت بيرون آمده است. خب سفير وقتي مي خواهد 
برود پيش مسئول رسمي با كت و شلوار رسمي مي رود اما بين مردم 
چنين اقتضائاتي وجود ندارد. ديديد اينها وقتي مي روند كش��ورهاي 
ديگر لباس بومي آنجا را مي پوش��ند و عكس مي گيرند؟ اصاً سفراي 
خارجي زن در تهران مس��لمان و ش��يعه كه نيس��تند اما وقتي حرم 
حضرت معصومه)س( يا حرم امام رض��ا)ع( مي روند با حجاب كامل 
اسامي مي روند. نه اينكه اين فرد مسلمان شده است، نه! اين كار جزو 

مأموريت هاي ديپلماتيك اوست. 
 

و حس گرمي ايجاد مي كند. 
بل��ه و آن فرد همي��ن تصوير را عك��س پروفايل خ��ود مي كند. همه 
اين افراد در ش��بكه هاي اجتماعي، مأموريت هاي خود را دارند مثل 
اينستاگرام و ايكس و امثالهم كه براي خودشان به زبان هاي مختلف 
صفحه داشته باشند و تا مي توانند فالور جمع كنند. داشتن فالور بالا 
براي س��فرا در اكثر كش��ورهاي دنيا يك امتياز ارزشيابي شده است. 
گاهي افراد عوام مي گويند مگر س��فير، باگر است؟ بله سفير، باگر 
هم بايد باشد. خب مأموريت رسانه آگاهي بخشي است و شما بايد اين 
آگاهي را به مخاطبان خود بدهيد كه در دنياي امروز از س��فرا انتظار 
دارند باگر باش��ند، انتظار دارند حلقه وصل تجار باشند، حلقه وصل 
مردم باشند. يك زماني بالاترين مأموريت هاي سفارتخانه ها دادن ويزا 
شده بود. الان كشورها به س��مت لغو رواديد مي روند. در دوره شهيد 
رئيس��ي عزيز در يك نقشه راه دو س��اله هيئت دولت تصويب كرد ما 
در سال اول 40كشور و در سال دوم 38كشور را به صورت يك طرفه 
لغو رواديد كنيم، البته در سال اول اجرايي شد، در سال دوم به تغيير 
دولت برخورد كرد و چند نمونه اجرايي ش��د، با اين همه در دس��تور 
كار قرار دارد. خب اين طرح را كدام نهاد به دول��ت برده بود؟ وزارت 
ميراث فرهنگي و گردش��گري. حالا وزارت خارجه هم حمايت كرده 
بود. چرا؟ چون اين كار در دنيا دارد به يك رويه تبديل مي شود. الان 
بسياري از كشورهاي غربي در تهران ويزا را در سفارتخانه نمي دهند، 
در مجتمعي شركتي چند اتاق را اجاره كرده و شركت ها ويزا مي دهند، 
عماً برون سپاري شده است، چون مي گويد من مي خواهم ديپلماسي 
عمومي كنم و پايه ديپلماسي عمومي، مردم هستند و نمي توانم مانع 
بگذارم و اجازه ندهم مردم به كشورم بيايند، پس پايه اصلي ديپلماسي 
عمومي، مردم هس��تند و امروز اين مهم هم مأموريت دولت هاست، 
هم برون س��پاري دولت ها و هم مأموريت غيردولتي هاست. در كنار 
ديپلماس��ي عمومي، بحث ديپلماس��ي اقتصادي، تجاري و بازرگاني 
هم مطرح است. با اين حال اين س��ه تخصص را يك واحد مي بينند. 
ديپلماس��ي اقتصادي، وظيفه وزارت خارجه اس��ت ك��ه با تصويب و 
اجراي پروتكل ها جاده را باز و هموار مي كند. ديپلماس��ي بازرگاني، 
وظيفه بخش هاي خصوصي اس��ت كه برود جاده اي كه باز ش��ده را 
بهينه كند و عائم و نشانه ها را بگذارد و به آن نظم بدهد. ديپلماسي 
تجاري هم وظيفه وزارتخانه ها و بانك هاي مركزي است. شما ببينيد 
سفيري كه اخيراً براي چين انتخاب شد، به نظرم انتخاب خيلي خوبي 
بود. بعضي ها مخال��ف بودند مخصوصاً ديپلمات ه��ا در حالي كه اين 
طور نيست. امروز در دنيا اتفاقاً مي گويند س��فير بايد كسي باشد كه 

ديپلمات هم باشد، يعني كسي را مي خواهند كه ديپلماسي عمومي 
بلد باشد، كار فرهنگي و ديني بداند، خم و چم كار اقتصادي و تجاري 
و بازرگاني بداند و كار سياسي بلد باشد و در حوزه هاي دفاعي، نظامي 
و علمي متبحر باشد، اما باز پايه اصلي ديپلماسي عمومي است. خدا 
ش��هيد اميرعبداللهيان را رحمت كند. دقيقاً از اين منظر به انتخاب 
سفرا نگاه مي كرد. او مي گفت، من كسي را مي خواهم كه وقتي رفت 
س��فارتخانه و به او گفتم برو بين مردم، نگويد من بدون كت و شلوار 
بروم پيش مردم؟ نگويد من با لباس بومي آنجا بروم بازار؟ البته سفراي 
ما فعال هس��تند اما اين انتظارات وجود دارد. امروز حتي ديپلماسي 

سياسي موفق هم مردم پايه است. 
 آقاي دكتر در اين گفت وگو به اين موضوع اشاره كرديم 
كه جنگ و دفاع چندلايه است. مثلًا ما نمي توانيم نقش 
دفاع رس�انه اي را ناديده تلقي كني�م، مثل تصويري كه 
از ايران ميان اف�كار عمومي ارائه مي ش�ود. نمي توانيم 
بي خيال باشيم و بگوييم مي خواهند هرطور درباره ما فكر 
كنند. شايد سال ها اين گونه فكر مي كرديم اما امروز فكر 
مي كنم همه ما مي دانيم كه افكار عموم�ي دنيا و به تبع 
آن افكار نخبگان و حاكمان مهم اس�ت و ما مي توانيم به 
اين افكار سمت و سو بدهيم. امروز-روز مصاحبه- آقاي 
عراقچي در ميان سفراي خارجي مطرح مي كرد كه برخي 
كشورهاي همس�ايه بلافاصله تجاوز رژيم صهيونيستي 
را محكوم كردند اما كش�ورهايي كه ادع�اي حمايت از 
حقوق بش�ر را دارند، به جاي اينكه متج�اوز را محكوم 
كنند، كشوري را محكوم مي كردند كه مورد تجاوز قرار 
گرفته است. اينكه يك مسئول اين حرف را مي گويد، در 
جاي خود درست است اما اينكه ما اين حرف را در قالب 
ديپلماسي عمومي و ارتباط با افكار عمومي طرح كنيم، 
مثلًا در شبكه هاي اجتماعي تبديل به ترند كنيم و دست 
به جريان سازي رسانه اي بزنيم، به نظرم هنوز در اين باره 

در آغاز راه هستيم. ديدگاه شما در اين باره چيست؟
كس��اني كه در اين عرصه فعاليت مي كنند در دنياي امروز يكي از آن 
هشت گروه مرجع اجتماعي هستند. ش��ما به درستي مي گوييد اين 
موضوع در كشور ما قدري مغفول واقع ش��ده است. رسانه بايد جايي 
باشد كه يك فعال رسانه اي و خبرنگار آنجا دغدغه مالي نداشته باشد. 
نبايد رسانه يك كالاي دست دوم و دست س��وم باشد كه شما هر جا 
پول اضافي آورديد كمكي به او كنيد و صدقه اي دهيد. رس��انه ها در 

دنيا و فعالان رس��انه اي جزء اولويت هاي جامعه هستند. در بسياري 
از كشورهاي دنيا حتماً عكس كسي كه مصاحبه اي انجام مي دهد يا 
مقاله اي مي نويسد بايد چاپ شود. اين قدر مهم است چون مي گويند 
اين شخص، برند و رفرنس اس��ت اما در ايران وقتي عكس يك فعال 
رسانه اي چاپ مي ش��ود مي گويند چه رياكار، در حالي كه اين قاعده 
در دنيا رايج و مرسوم اس��ت. وقتي مصاحبه كننده، عكس خودش را 
در كنار مصاحبه شونده چاپ مي كند مي گويند خودش را مي خواهد 
مطرح كند. اگر مي خواهي��م اتفاقي را رقم بزنيم باي��د نگاه مان را به 

رسانه ارتقا دهيم. 
شما ببينيد تمام شهداي شاخص ما در همين حمات اخير استادان 
دانش��گاه ها هس��تند. 9 نفر از اين ش��هدا به طور مشخص تخصص 
هسته اي داشتند. آقاي سامي عزيز، آقاي باقري، آقاي رشيد، آقاي 
حاجي زاده هيئت علمي بودند. دو نفر از معاونان آقاي باقري كه شهيد 
ش��دند هر دو عضو هيئت علمي بودند. ش��غل اين چهره ها تدريس، 

نوشتار و قلم بوده و بعد مسئوليت هاي دفاعي و نظامي. 
نگاه كنيد امروز دش��منان ما ايران قدرتمن��د را نمي خواهند. در اين 
كره زمين كه م��ا روي آن زندگ��ي مي كنيم قديمي تري��ن تمدن و 
دولت در ايران تش��كيل شده اس��ت. اين حقيقت در تمام كتاب هاي 
تاريخ دنياس��ت اما ما كمتر به آن مي پردازيم. تمدن و فرهنگ ايراني 
و سياس��ت و حكومت در ايران، قديمي ترين در كره زمين اس��ت. از 
طرفي شاخص برتري ما علم اس��ت. ما دانشمندان بزرگي را در طول 
تاريخ تحويل بشريت داده ايم و امروز هم در ادامه همان راه مي بينيم 
كه اردوگاه غرب دانش��مندان ما را ترور مي كند چون آنها پيش��رفت 
و رش��د علمي ما را كه خارج از س��اختار و نظام س��لطه جهاني باشد 

نمي خواهند. 
نكته و شاخصه ديگر در اين باره، اعتقادات اصيل الهي است. اين قدر 
انقاب اسامي در دنيا اعتقادات اصيل را خوب معرفي كرد كه تمام 
دنيا حتي آنهايي ك��ه مي خواهند در عمل با خدا مب��ارزه كنند دم از 
خدامحوري و خداگرايي مي زنند. الان در دنيا همه از خدا دم مي زنند 
و خداباوري. حتي نتانياهو كه جنايت مي كند هر جا مي رود يك كتاب 
بزرگ زيربغلش مي زند كه تورات و ملحقات آن اس��ت. هر جا مي رود 
اين كتاب را مثل داعش��ي ها باز مي كند و اس��تناد تحريفي و صوري 
به تورات مي كند و همانج��ا حكم و فتوا مي ده��د و جنايت مي كند. 
مي خواهم بگويم حتي كس��اني كه در نقطه مقابل با خدا هستند در 

پوشش خداباوري اظهار به خداباوري مي كنند. 
از ياد نبريم در اين فضا انقاب اس��امي، اعتقادات الهي درست را به 

دنيا معرفي كرد و به خاطر همين س��ردمداران غرب بس��يج 
ش��دند و گروه هاي فيك راه انداختند براي اينكه 

اسام را تحت الشعاع قرار دهند. خب 
هميشه براي جنس خوب، فيك 

راه مي اندارند. 
همي�ن  يعن�ي 

گروه هاي ش�به 
اسلامي؟

بله، القاع��ده، طالبان، 
بوكوح��رام، داع��ش 
تحريرالش��ام.  و 
اينه��ا فيك ه��اي 
 . ند مي ا س��ا ا
همي��ن برنام��ه را 
درباره ساير اديان 
الهي ه��م در دنيا 
داريم ب��راي اينكه 
و  خدامح��وري 
ب��ه  ب��اوري  خدا
حاش��يه ب��رود و 
نادرست جلوه كند، 

هم در يهوديت و هم 
در مس��يحيت و س��اير 

ادي��ان الهي. ام��روز نظام 
س��لطه تم��ام تاش خ��ود را 
كرده كه از رژيم صهيونيستي 
پش��تيباني كن��د. كل جهان 
سلطه كه ما به آن ناتو و غرب 
مي گوييم پشت اسرائيل است. 
الان اس��رائيل 22 ماه است 
كه در غزه جناي��ت مي كند. 
به پش��توانه چه كس��ي؟ به 
پش��توانه نظام سلطه غرب، 
به پش��توانه نات��و. البته كه 
پوس��ته و لايه رويي، رژيم 
صهيونيس��تي اس��ت كه 

نهايتاً وزن 3 تا 5 درصدي دارد. الانF35 كه مي آيد مردم بي دفاع ما 
را مورد حمله قرار مي دهد همان F35 اس��ت كه غزه را زده  و پيشتر 
به لبنان و س��وريه حمله كرده اس��ت. اين F35 ساخت چه كشوري 
است؟ امريكا. خلبان هايش چه؟ امريكايي هستند. F16ها هم همين 
طور. ش��ما ديديد ما چطور در همين جنگ F35 امري��كا را زديم يا 
پهپادهاي بسيار پيش��رفته آنها مثل پهپاد هرمس كه در تور پدافند 
ايران گرفتار ش��د. همه اينها تكنولوژي امريكايي دارد و كش��ورهاي 
مختلف كه به رژيم صهيونيستي كمك كردند.  جنگ نظامي بالاخره 
يك روز تمام مي شود و اميد داريم اين جنگ به اضمحال تيم حاكم 
بر سرزمين هاي اشغالي و در قدم بعدي به فروپاشي رژيم صهيونيستي 
منتهي شود ان ش��اء الله و بعد هم ظهور آقا امام زمان و تحقق همه آن 
وعده هاي الهي. تمام اين شهداي ش��اخص ما جزو 313 يار حضرت 
هستند، حاج قاس��م، سردار باقري، س��ردار رش��يد، آقاي سامي و 
حاجي زاده قطعاً جزو آن 313 يار حضرت هستند و اين جزء اعتقادات 
ماست. هر زمان كه ان شاء الله اين ظهور ميسر شود اين چهره ها پاي 

كار خواهند بود. 
به نظرم اتفاقي كه به موازات اين جنگ شروع خواهد شد 
و قوت خواهد گرفت جنگ روايت هاست. پيش بيني شما 

در اين زمينه چيست؟
مس��ئله اينجاس��ت كه بعد از اين جنگ س��خت، جنگ نرم با شدت 
بيشتري ش��روع مي ش��ود. ش��روع مي كنند هر آنچه را كه دل شان 
مي خواهد بزرگنمايي مي كنند، هرچه  دل شان مي خواهد نمي گويند 
و كوچك جلوه مي دهند. يكس��ري مزدور هم در اختي��ار دارند كه با 

تزريق منابع مالي از آنها حمايت مي كنند. 
آقاي دكتر! ما شهرهاي موشكي داريم. سال ها براي اين 
شهرهاي موش�كي برنامه ريزي و سرمايه گذاري صورت 
گرفته است. امروز اگر شليكي انجام مي شود به واسطه 
ذخايري است كه طي سال ها فراهم شده است. اما آيا ما 
شهرهاي رس�انه اي داريم؟ همچنان كه اشاره مي كنيد 
انگار ما هنوز اهميت وجود شهرهاي رسانه اي را در جنگ 

نرم به درستي ادراك نكرده ايم. 
 رسانه يكس��ري بحث هاي كان دارد و يكسري بحث هاي مربوط به 
اجرا، عمل و ميدان. شما اين موضوع را در دو سطح ببينيد. يكي خود 
رسانه است كه الحمدلله داريم. يعني آن سخت افزار و پوسته را داريم. 
با اين حال در حوزه عمل و مي��دان ضعف داريم و علت اين ضعف هم 
در اين است كه هنوز رس��انه هاي ما ورژن 1404 نيستند. شما وقتي 
فيلم سينمايي 90 دقيقه اي مي س��ازي بايد بتواني دو كليپ دو، سه 

دقيقه اي از اين فيلم استخراج و عرضه كني. 
بايد بتواني پيام را در كوتاه ترين شكل ممكن ارائه كني. 
يك، دو يا نهايتاً سه دقيقه. شما زماني مي توانيد به كاميابي بيشتري 
برسيد كه هر روز دو، سه س��اندويچ از روزنامه تان بيرون بياوريد. هر 
كدام در حد يك يا دو پاراگراف. شما جزء رسانه هاي برتر بوديد و واقعاً 
مي توانيد براي مخاطباني كه طالب پيام هاي كپسولي هستيد خوراك 
رسانه اي فراهم كنيد. حضور شما در شبكه هاي اجتماعي، در ايكس، 
فيس بوك، توئيتر، اينستاگرام و ويراستي كه شبكه اجتماعي ايراني 
است مي تواند بسيار كمك كننده باشد. خيلي وقت ها رسانه ملي هم 
منابع و خوراك خود را از همين رس��انه ها برداش��ت مي كند. موضع 
امريكا را كه مي خواهد نمي رود دفتر وزارت خارجه در سازمان ملل. 
مي رود يك پاراگراف از مواضع روبيو را از صفحه او در ش��بكه ايكس 

برمي دارد يا مواضع ترامپ را از صفحه اش برمي دارد. 
چرا اينه��ا را مي گويم؟ توجه ب��ه اين ظرايف در تحق��ق اهداف ما در 
ديپلماس��ي عمومي و جنگ نرم اثر دارد. الان از اين به بعد جنگ به 
سمت فضاي نرم حركت مي كند. البته جنگ سخت تمام مي شود، اما 
بايد روي جنگ نرم به شدت توجه و سرمايه 
گذاري ك��رد. مخاطب به دس��ت آوردن 
در اين حوزه و اس��تفاده كردن از يك 
ش��بكه عمومي خيلي مهم اس��ت. 
اصاً ديپلماس��ي عموم��ي يعني 
شبكه س��ازي عموم��ي كه مردم 
قبول داش��ته باش��ند. شما نگاه 
كنيد الحمدلله در روزهاي اخير 
پاسخ اقتدارآفرين به تجاوز رژيم 
صهونيستي، پياده روي غدير بود. 
بر اساس آمار گفته مي شود فقط 
3 ميليون نفر در پياده روي غدير 
در تهران شركت داشته اند با 
اينكه تعطيلي 

رسمي بوده و خيلي از تهراني ها در مسافرت و بيرون شهر بودند و ايام 
امتحانات دانشجوها هم بود. شما مي رفتيد مي ديديد از هر تيپي هم 
در اين مراسم شركت كرده بودند. اين به اقتدار ايران گواهي مي دهد. 
اين بهترين فرصت است كه ش��ما از اين اقتدار يك سلسله گفتمان و 
ارزش بيرون بياوريد. ديگر اين طور نش��ود كه عده اي بخواهند ما را 
به عقب برگردانند كه معلوم نيس��ت حتي موشك هم داشته باشيم. 
مفهوم بحث من مشهود اس��ت. افرادي كه حتي داشتن موشك ما را 
زير سؤال مي بردند الان شوكه شده اند. چون اين افراد به آنها رفرنس 
مي دهند و نتانياهو باورش نمي ش��د اين طور از ايران و ملت پاس��خ 
دريافت كند. حالا مي گويند اين موش��ك خيبرشكن توليد 14 سال 
پيش ماست و ايران هنوز از موشك ها و تجهيزات مدرن تر و به روزتر 

خود رونمايي نكرده است. 
نكته ديگري كه در اين چند روز آشكار ش��د جولان مزدوران اين افراد 
اس��ت. در همين فضاي جنگ، سردار رادان از دس��تگيري افرادي در 
خانه هاي تيمي خبر دادند كه دست به عمليات هاي خرابكاري در داخل 
كش��ور مي زدند. اين حجم از ريزپرنده هايي كه اين روزها در آس��مان 
نقاط مختلف به پرواز درآمدند عادي بود؟ چه كساني اينها را آورده اند؟ 
چرا نظارتي در اين زمين��ه صورت نگرفته اس��ت؟ مي گويند كولبرها 
آورده اند. كجاي دنيا روي پديده قاچاق، اين طور اسم مي گذارند و به آن 
نوعي مشروعيت مي دهند. حالا ما در دوره هاي قبل وزير رفاه و تأمين 
اجتماعي داشتيم كه مي خواست اين افراد را بيمه كند. الان معلوم شده  

كه پهپادها و مهمات از كانال آنها وارد كشور مي شود. 
البته ممكن اس�ت كس�اني بگوين�د در نقاط م�رزي ما 
فرصت هاي پايدار ش�غلي وجود ندارد يا ب�ا كمبود اين 
فرصت ها روبه رو هس�تيم اما موضوع اين است كه شما 
نمي تواني اين موضوع را حل كني اگر به آن مشروعيت 

بدهي. 
بله دقيقاً همين است. مي گويند ما در فان استان، 6هزار كولبر داريم. 
اگر ش��ما بتواني مديريت كني و حتي 6 هزار حق��وق تأمين اجتماعي 
بيكاري به اين افراد بدهي خسارتي كه اين افراد به كشور مي زنند خيلي 
كمتر خواهد بود. شما بايد كلي نيرو استخدام كنيد تا از پديده قاچاق 
ممانعت كنيد، از انواع و اقسام قاچاق ها از مواد مخدر بگيريد تا ساح و 

مهمات و بمب و پهپاد و ريزپهپاد و چيزهاي ديگر. 
 اگر بخواهيم در دنياي پيچيده امروز كه در واقع ساح ها هيبريدي يا 
تركيبي است توفيقي به دست بياوريم بايد حواس مان به همه ميدان ها 
باش��د و صرفاً فكر نكنيم كه چون امروز اين موشك ها زده شدند پس 

كار تمام شده است. 
من در چند دانش��گاه در تهران در جريان چند جلس��ه علمي بودم كه 
سردار شهيد حاجي زاده آنجا ارائه علمي داش��تند. يادم مي آيد روزي 
ايشان مي گفتند من بارها به مسئولان گفته ام حاضرم داوطلبانه بخش 
قابل توجهي از هزينه اي كه براي س��اخت موش��ك به من مي دهيد به 
رسانه ها بدهم. من نديده ام مسئولي در جمهوري اسامي بيايد بگويد 
من حاضرم از بودجه خودم، اين كار را انجام دهم فقط ش��ما اجازه اين 
كار را بدهيد. حتماً مي دانيد بودجه هاي دولتي رديف دارد و يك ريال از 
بودجه ها را نمي توانيد در جاي ديگر استفاده كنيد. ايشان مي گفت من 
به مسئولان هم گفته ام حاضرم اين حجم از بودجه را به رسانه بدهم كار 

موشك هم همچنان سر جاي خودش باشد. 
تازه اين را كسي مي گويد كه كار او همان موشك است. 

بله، 16 س��ال صفر تا صد اين موش��ك ها با او بوده، بعد از ش��هيد 
طهران��ي مقدم كه ب��ه اصطاح ش��روع كننده ب��ود دومين فرد 
موشكي ما شهيد حاجي زاده بودند و افتخار ايشان هم در همين 
حوزه بود. خدايش رحمت كند كه عاقبت بخير شد. چون بعد 
از مدتي اين سرداران بازنشسته مي شدند و بايد در رختخواب 
از دنيا مي رفتند. حيف بود براي اين آدم ها. ش��ما بازه سني 
اين ش��هدا را ببينيد و عزيزاني كه در اين چند روز ش��هيد 

شدند، همه بين 60 تا 65 سال هستند. انگار كه حكمتي در اين موضوع 
است. شهداي شاخص مقاومت ما بيش��تر بين 60 تا 65 سال بوده اند. 
آقاي هنيه، آقاي سنوار، آقاي سيدحسن نصرالله، آقاي شيخ صفي الدين 
و حاج قاسم عزيز. همه اين شهدا در همين حدود سني بودند. بعد شما 
مي بينيد پيامبر عزيز ما، امام علي و امام صادق )ع( همه اين معصومين 

در اين سن از اين دار فاني عبور مي كنند. همه اينها نشانه است. 
اجازه دهي��د اين موض��وع را همين ج��ا بگويم كه آق��اي حاجي زاده 
خدابيامرز خيلي روي ديپلماسي عمومي و رسانه تكيه و تأكيد داشتند 
و مي گفتند تك تك اينها نقطه زن هستند چون ايشان نقطه زني مي كرد 
اين را درك مي كرد. ش��ما جاي ديگر وقتي مي گوييد روزنامه و رسانه 
اغلب متوجه عمق موضوع نيس��تند فكر مي كنند مثاً جايي است كه 
طرف در آن آگهي مي دهد و كالايي را تبليغ مي كند، من توصيه مي كنم 
سرمايه گذاري و توجه تان را بر  شبكه هاي اجتماعي بيشتر كنيد. دوم 
اينكه زبان هايتان را متن��وع كنيد. بچه حزب اللهي ها شكس��ته نفس 
هستند اما بايد جلو بيايند و چهره شوند. گاهي افرادي با حداقل سواد 

كارهايي مي كنند كه چند ميليون فالوور جذب مي كنند. 
فريد ذكريا را در سي ان ان مي بينيم يا كريستين امان پور 
كه تبديل به رفرنس ش�ده اند يعني صرف�اً برتري نظامي 

مورد توجه شان نيست. 
خب فعالان رسانه اي ما از اين چهره ها چه چيزي كمتر دارند. 

سرمايه گذاري صورت نمي گيرد؟
فقط هم سرمايه گذاري نيست. شما فرض كنيد الان  به دانشگاه تهران 
در يك جلس��ه دفاعيه دكترا يا پس��ادكترا مي رويد. وقتي من رفرنس 
مي دهم اس��تاد راهنما مي گويد رفرنس تو چه كس��ي است؟ مي گويم 
جيمز يا آدامز يا اس��ميت. اما كافي اس��ت بگويم رفرنس من حسن يا 

محمد است، بافاصله مي گويند اين علمي نيست. 
يعني پس زمينه هاي ذهني كه اجازه نمي دهد ما در نبرد 
رسانه اي به مراجع دروني خود رجوع كنيم چون چيزي در 
ذهن ما رسوب كرده كه رسانه داخلي يا رسانه چي داخلي، 

وزن و اختيار و مرجعيتي ندارد. 
ش��ما وقتي مي خواهيد از پايان نامه اي در دانش��گاه تهران دفاع كنيد 
و رفرنس شما يك ايراني اس��ت به پايان نامه شما به ديد پايان نامه اي 
دس��ت دوم نگاه مي كنند. وقتي رفرنس ش��ما جيمز، آدامز و اسميت 
مي شود به چش��م ديگري به شما نگاه مي ش��ود. مجموع اينها همين 
مي شود كه اتفاق افتاده است. وقتي اينها حل نشود هرچقدر هم هزينه 

كنيد صحنه همان است. 
اين باز مصداقي ديگر از جنگ شناختي است. 

بله، ما الان وسط نبرد تركيبي رژيم صهيونيستي و امريكا هستيم. من 
امروز به شبكه اينترنشنال رسانه نمي گويم، اينترنشنال يك پادگان 
تروريستي اس��ت. اينها س��اخت بمب و انجام عمليات تروريستي  و 
خيلي چيزهاي ديگ��ر آموزش مي دهند. امروز اينترنش��نال، صداي 
امريكا، بي بي س��ي و من و تو و امثال آنها ش��بكه هاي تروريستي اند. 
اينها بازوهاي اجرايي كساني هستند كه دشمنان علني و قسم خورده 
روبه روي ما هستند. از طرفي گروهك هاي متعددي داريم. 47 سال 
است هر كس  در ايران آدم كشته و ترور كرده و سر بريده و كاهبرداي 
كرده در اروپاي غربي، كانادا و امريكا جاي گرفته است. اين تروريست 
رفته آنجا و چون زبان فارسي بلد است مي گويد من ايراني هستم. چه 
كسي گفته هر كس فارسي حرف زد ايراني است؟ الان من انگليسي 
بلدم صحبت كنم اين يعني من انگليس��ی يا امريكايي ام؟ نكته دوم 
اينكه بالاخره اين اف��راد آنجا زندگي مي كنند و ش��هروندي، اقامت، 
بورس تحصيلي و جا براي خواب و اقامت و س��فر دارند.  اينها مزدور 
هستند. نان آنها در دشمني با ما ايراني هاست. ما اين موضوع را بايد در 
جامعه روشن كنيم و بدانيم هر كس كه فارسي حرف زد به اين معنا 
نيست كه ايراني است. چه كس��ي گفته اينها هموطن ما هستند. چه 
كسي گفته مسيح علي نژاد هموطن ماس��ت؟ او سال هاست شهروند 
انگلستان است و اقامت امريكا را دارد. چرا ما بايد به او بگوييم ايراني؟ 
رضا ربع پهلوي و تمام افراد خاندان پهلوي ملعون تابعيت مصر را دارند 
و اقامت امريكا را. كسي كه 47 سال است شهروند مصر است يك سند 
بياورد و به دوربين ها نشان دهد كه او ايراني است. هيچ سندي ندارد، 
اما مدام اصرار داريم بگوييم او فرزند ش��اه مخلوع است، حتي برخي 
رسانه هاي خودمان به نظرم به دليل فقدان سواد رسانه اي در اين دام 
مي افتند. شما بيا اين را به مردم بگو كه اين آدم 47 سال است تابعيت 
مصر را دارد و اصاً ايراني نيست. محسن سازگارا تا فتنه 88 ايراني بود، 
بعد از آن رفته امريكا و تابعيت امريكا را گرفته است. شما مي داني در 
قوانين حقوق مدني امريكا هر كس تابعيت امريكا را بگيرد سه شاهد 
مي برد دفتر اس��ناد رس��مي و از تابعيت خود انصراف مي دهد و اين 
شاهدان هم تضمين مي كنند اين افراد از تابعيت خود انصراف داده اند.  
محسن سازگارا شهروند امريكاست. ما چه اصرار داريم بگوييم محسن 
سازگارا دفتر تحكيمي بوده در حالي كه خودش با اختيار خودش سلب 

تابعيت از ايران كرده است. 
نكته آخر من اين است كه من نمي دانم چرا ما در ايران هميشه دوست 
داريم روي موارد منفي متمركز ش��ويم. ش��ايد به دليل اين باش��د كه 
حس ناسيوناليستي مان - وقتي تهديدي خارجي وجود ندارد - قدري 
ضعيف است. خداي متعال در قرآن شريف مي فرمايد امت واحده. اين 
امت واحده در قانون اساسي ما چند بار آمده است. هم در مقدمه و هم 
در اصول. خداوند باز در كام الله ش��ريف مي فرمايد ما شما را قوم قوم 
و نژاد نژاد آفريديم. يعني خود خداوند هم ناسيوناليسم را رد نمي كند 
اما در ذيل همان امت واحده و اعتقادات مي پذيرد. نمي گويد تو ايراني 
بودن خود را نبين. حض��رت آقا را نگاه كنيد همه جا ايران و اس��ام را 
كنار هم به كار مي برند. اصاً در دوران دفاع مقدس درس��ت است كه 
بيشترين پرچم هاي ما يامهدي و يازهرا بود اما پرچم ايران هم بود. ما 
از اعتقادات دفاع مي كرديم و قلمروی س��رزميني هم داخل اين دفاع 
بود. چون كه صد آيد نود هم پيش ماس��ت، اما كسي منكر ايران نبوده 
اس��ت، ما الان درباره ش��هداي مقاومت چه كرديم. گفتيم هر كس در 
جاي خودش دفن ش��ود. بعضي ها مي گفتند سيد حسن نصرالله خادم 
امام رضا )ع( بوده، اولين جايي كه مطرح كردند گفتند س��يد، حرم اما 
رضا دفن ش��ود. بعد گفتند محب اهل بيت بوده، در حرم امام حسين 
يا امام علي باش��د. هر كس پيش��نهادي داد بعد به اين نتيجه درست 
رسيديم كه درست اس��ت ما امت واحده در مقاومت هستيم اما ايشان 
لبناني است، هاشم صفي الدين از كجاس��ت؟ عماد مغنيه از كجاست؟ 
هر كس در شهر خودش بايد الگو شود. اگر ما به اين نكته توجه داشته 
باشيم آن موقع ارزش داده هايمان را مي دانيم. الحمدلله در كشور توجه 
به اين موضوع است. ما كلي سرود ملي داريم. كاري كه ورزشكارهاي ما 
كردند فوق العاده بود. نوجوان هاي واليباليست ما و سام نظامي سه تيم 
واليبال ما در دنيا صدا كرد. تيم واترپلويمان اين كار را كردند و پرچم را 

بوسيدند. چقدر اينها اثرگذار است. 
و انرژي اجتماعي فوق العاده اي ايجاد مي كند. 

 ما بايد اينها را بگوييم. در محيط هاي دانشگاهي ما هر كس اين كارها 
را مي كند مي گويند سطحي نگر است. خيال مي كنند پژوهشگر و عالم 
و دانشمند كسي است كه همواره نداشته ها را ببيند و غر بزند و منتقد 

باشد. بله اينها هم لازم است اما داشته ها را چه كسي بايد ببيند. 

  حسن فرامرزي
گفت وگوي ما با دكتر داريوش صفرنژاد، اس�تاد دانش�گاه و كارش�ناس ارش�د روابط بين الملل در روز س�وم جنگ 
تحميلي 12روزه وسط هياهوي پدافند هوايي در دفتر روزنامه صورت گرفت. وقتي اين گفت وگو انجام مي شد ما هنوز 
نمي دانستيم كه سرنوشت اين جنگ چه خواهد شد، همچنان كه امروز در آتش بسي شكننده نه دولت، نه نيروهاي 
مسلح و نه رسانه ها به اظهارات مقامات اسرائيلي و امريكايي اعتمادي ندارند، با اين حال آنچه در اين گفت وگو مورد 
توجه قرار گرفته توجه به همه ابعاد جنگ پيچيده و تركيبي است كه امروز در متن آن قرار گرفته ايم و اگر مي خواهيم 

كشتي ايران را به سلامت از ميانه امواج سهمگين آن بيرون بياوريم، ناگزيريم هشيارانه به اين ابعاد توجه كنيم. 

سردار حاجي زاده مي گفت 
حاضرم بخشي از پول موشك ها را به رسانه ها بدهم!

گفت وگوي »جوان« با دكتر داريوش صفرنژاد، استاد دانشگاه و كارشناس ارشد روابط بين الملل:

ما در ميانه يك جنگ هيبريدي قرار گرفته ايم و دشمنان مان عرصه ششم جنگ را به روي ما باز كرده اند
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جين شارپ و ژوزف ناي بعد از 
نقش آفريني امام به اين فكر افتادند و 
مقوله اي به نام »مردم به مثابه قدرت« 

را در تئوري هاي روابط بين الملل و حتي 
حوزه  سياست- سياست داخلي و 

سياست خارجي- شكل دادند. الان 
تركيب قدرت سخت را در كنار قدرت 

نرم قرار داده و گفته اند قدرت هوشمند. 
تركيب جنگ سخت را در كنار جنگ 

نرم قرار داده  و گفته اند جنگ تركيبي يا 
هيبريدي. الان هر كدام از اين مفاهيم، 

هم در حوزه هاي استراتژيك و راهبردي 
داراي تئوري است و هم صحنه هاي 
بين الملل و منطقه اي و حتي داخل 

كشورها

رسانه يكسري بحث هاي كلان دارد 
و يكسري بحث هاي مربوط به اجرا، 
عمل و ميدان. شما اين موضوع را 

در دو سطح ببينيد. يكي خود رسانه 
است كه الحمدلله داريم. يعني آن 

سخت افزار و پوسته را داريم. با اين 
حال در حوزه عمل و ميدان ضعف 
داريم و علت اين ضعف هم در اين 
است كه هنوز رسانه هاي ما ورژن 
1404 نيستند. شما وقتي فيلم 

سينمايي 90 دقيقه اي مي سازي بايد 
بتواني دو كليپ دو، سه دقيقه اي از 

اين فيلم استخراج و عرضه كني

من در چند دانشگاه در تهران در جريان 
چند جلسه علمي بودم كه سردار شهيد 

حاجي زاده آنجا ارائه علمي داشتند. 
يادم مي آيد روزي ايشان مي گفتند 
من بارها به مسئولان گفته ام حاضرم 

داوطلبانه بخش قابل توجهي از هزينه اي 
كه براي ساخت موشك به من مي دهيد 
به رسانه ها بدهم. من نديده ام مسئولي 
در جمهوري اسلامي بيايد بگويد من 

حاضرم از بودجه خودم اين كار را انجام 
دهم فقط شما اجازه اين كار را بدهيد

پولدارها و صاحبان صنايع، سياسيون 
عاليرتبه و مطرح، نظاميان عاليرتبه 
بازنشسته، سرآمدان انواع هنرها، 
سرآمدان سينما، سرآمدان ورزش، 

استادان دانشگاه، شعرا و نويسنده ها 
و معلمان و روزنامه نگاران و اصحاب 

رسانه ها و مجريان معروف تلويزيون. 
اين هشت گروه، گروه هاي مرجع 

اجتماعي و بازيگران جنگ هاي جديد 
هستند، يعني هم ابزار هستند و هم 

بازيگر. در اين جنگ، تركيبي از طيف 
نبرد نظامي وجود دارد كه از نبرد سخت 
آغاز مي شود تا نبرد نرم كه جنگ رواني، 
سايبري، فضاي مجازي و شناختي است
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